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Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
KA13 er en milepæl, men det er også et startskudd. For etter vår mening så står byggebransjen på terskelen til en revolusjon! KA13 er et pilotprosjekt i Norge. Byggherren Entra valgte å ta risikoen med å utføre dette krevende ombruksprosjektet, og med sin leietager Spaces og mange andre dyktige samarbeidspartnere så klarte vi å realisere prosjektet. 



KA13 som eksempel

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Jeg skal gi dere noen raske fakta om KA13 som eksempel, og etter det vil jeg gjerne bidra med noen erfaringer fra prosjektet, som kan ha betydning for nettopp revolusjonen innen byggebransjen
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Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Prosjektet består av et eksisterende kontorbygg fra 50-tallet, med noen adderte tilbygg og påbygg ut mot bakgården. Vi hadde allerede i mange år snakket med flere av våre oppdragsgivere om at det var på tide å starte med ombruk av byggematerialer. Og her, i et litt lite og beskjedent kontorbygg i Oslo sentrum øynet vi en god sjanse. 



Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Vi hadde gjort mange studier for nybygg på tomta, men oppdaterte krav begrenset mulighetene. Så vi valgte heller å utvikle det eksisterende, her ser dere det gamle kontorbygget i rosa og gult, og tilbygg og påbygg med en litt utradisjonelle fasader som bærer et vitnesbyrd om at dette er et litt uvanlig bygg. 
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Eksisterende bygg

6KA13

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Det gamle bygget ble oppført I 1958, og tegnet av arkitekt Hj. Bakstad. Her ser vi fasaden ut mot Tullinløkka, før og etter.  Selv om de fysiske endringene på det gamle eksteriøret ikke er så lette å se ved første øyekast, så er effekten veldig merkbar. Det er akkurat som om det her litt beskjedne bygget har rettet seg opp i ryggen, løftet blikket og funnet seg selv. 



m
ad.no

Ombruk fra andre bygg

Typisk etasje; eksisterende bygg i gult, tilbygg i blått 7

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Det revolusjonerende her er jo at vi har ombrukt materialerom fra andre bygg, riveprosjekter og rehabiliteringsprosjekter, både i Oslo og resten av landet. Jeg skal rase veldig raskt gjennom noen eksempler. 
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Stålkonstruksjoner

8KA13

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
70% av stålkonstruksjonene I bygget er ombrukt stål fra andre bygninger.  
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Hulldekker

9KA13

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Hulldekker i tre etasjer kom fra riveprosjektet i Regjeringskvartalet
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Tegl

10KA13

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Vi ombrukte tegl fra seks forskjellige bygg
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Fasadeplater

KA13

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Fasadekledningen I tilbygget er I litt ulike materialer. Det er er fibersementplater og steni-plater og metallplater og litt forskjellig, som er kappet til mindre formater, og montert opp på lekter på en enkel mate. 
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Glassfasade fra Dronning Eufemias gt 8

12

Glassfasade fra DEG8 Glassfasade i 1.etg mot Kristians August gate

KA13

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Og glassfasader fra Bjørvika er blitt ombrukt I fasaden. Det er jo mange som tror at alle byggematerialer som ombrukes er veldig gamle. Vår erfaring er jo at det er mange byggematerialer som kommer fra ganske nye bygg, som kommer på markedet fordi bygninger endres. Og dette er materialer som oppfyller alle nye krav og som er fullt brukbare videre. 



Erfaringer til en ny byggebransje:
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Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Den overordnede og kanskje viktigste erfaringen er at konseptet ombruk i stor skala faktisk er realistisk. Det er gjennomført i Norge, der lover og regler for byggebransjen er blant verdens strengeste. Med et 50-talls kontorbygg, i et bykvartal midt i Oslo sentrum, i 8 etasjer, av en privat eiendomsutvikler og en privat, internasjonal leietaker med strenge kvalitetskrav. At KA13 har latt seg gjennomføre med disse forutsetningene, det mener vi viser at ombruk ikke bare er mulig, men også fremtidsrettet og attraktivt, og at det vil være mulig å få til andre steder også.Som jeg sa så tror vi at byggebransjen står på terskelen til en revolusjon. 



Incentiver
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Infrastruktur?

Penger?

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Når jeg forteller om dette prosjektet, er alle interessert. Og så begynner alle å snakke om penger. På en eller annen måte må vi få ombruk til å lønne seg. Et annet viktig incentiv er infrastruktur. For hvis ombruk og det man kan kalle «urban mining» skal komme opp i et omfang som monner, så trengs det infrastruktur. Du får ikke startups innen ombruk til å lønne seg med veldig lave volumer, man aner ikke når man får solgt materialene igjen!!! Jeg spurte en kompis som jobber med kjøp og salg av brukte byggematerialer om ikke infrastruktur for dette burde være å regne som felles nødvendigheter, på linje med vei og internett – og da sa han at JO. Men nå først må vi vise at vi får ombruk til virkelig å funke – og så må vi begynne å kreve. 



Kvalitet
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Gjenbruk i tusenvis av år..

Foto: Peter Savin/ Peter Zumthor 18

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Vi har jo bygget av gjenbrukte byggematerialer i tusenvis av år, og gjennom tiden har bygninger med høy kvalitet som regel fått stå, eller de har blitt ombrukt. Jeg syns jo det er ironisk når folk syns at gamle hus er så fine, ja det er jo fordi alle de dårlige gamle husene er revet eller borte. Og de siste 60-70 årene har vi begynt å bygge hus av engangsmaterialer, og så har vi glemt hvordan vi ombruker. 
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19Kilde: 'Elements’ av Rem Koolhaas, Venice Architecture Biennale 2014

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Dette er en installasjon som er laget av den nederlandske arkitekten Rem Koolhaas, Det viser litt av kontrasten mellom hvordan man bygget i gamle dager, på sitt beste, og hvordan vi har bygget de siste 60 årene. Nå om dagen bruker vi ekstreme mengder teknologi og sårbare engangs-komponenter for å tilfredsstille kravene til bygg. 
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20TEK 17 vs tradisjonelle byggeteknikker

Fremtiden er ikke preakseptert

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Store deler av byggebransjen og lovverket i dag er basert på standarder og preaksepterte ytelser. De siste tiårene har det vært en produsentdrevet utvikling.Vi har fått materialer med spesifikke egenskaper, og de kommer med monteringsanvisning og garanti. Og det igjen har gjort at vi har fått montører i stedet for håndverkere. Materialene har begrenset levetid, sånn som den linære økonomien krever, og liten verdi for ombruk. Dette er noe av årsaken til de ekstreme avfallsmengdene vi har sett i byggebransjen de siste tiårene. Vi trenger høyere kvalitet, og vi trenger mer ansvar. For fremtiden er ikke preakseptert!!
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Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Mad var på forsiden av finansavisen for noen år tilbake. Da min mann som også er arkitekt så denne forsiden sa han; Åja så dere har tenkt å bygge det av en annen type søppel enn man vanligvis for tiden bruker som byggematerialer?Og han tenkte selvfølgelig på gips og plast og himlingsplater og kabelkanaler og membraner og folier og sandwichelementer..



Kompetanse og samarbeid



Fremtidig kubbegulv? 23

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
En sirkulær byggebransje vil kreve høy kompetanse og en dypere deltakelse - både mellom de ulike fagene i prosjekteringen, men også mellom prosjekterende og utførende. Ombruk fremtvinger et mer aktivt samarbeid, og det stiller store krav til ekte håndverk (ikke montasje), med endringsdyktige og kreative utførende. Denne stabelen med konstruksjonstrevirke kom fra vegger som ble revet i KA13. Og hva gjør man med det her?? Det holder jo ikke å scanne det eller digitalisere det? I tilbudsbefaring sammen med håndverkerne ble det en litt spontan idédugnad om hva disse kunne brukes til. Håndverkerne hadde en rekke forslag, - og de forslagene ville du ikke fått fra en robot. Du trenger hode og hjerte og hender. 
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Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
For med transformasjon og ombruk følger mer uforutsigbarhet – og behov for større kreativitet. Og da holder det ikke med bare preaksepterte løsninger eller digitalisering.Vi tror at i en sirkulær byggebransje vil samspillet mellom håndverker, materialer og design kunne gjenoppstå, på en helt ny måte. Behovet for ombruk av bygningsmaterialer kan bidra til en styrking og videreføring av håndverkstradisjoner, og en fornyet forståelse for håndverkets betydning, både gjennom historien og inn i fremtiden.I en sirkulær økonomi blir de kloke hendene like viktig som maskinlæring. Og der har du ganske store politiske og samfunnsmessige konsekvenser, både for utdanning, infrastruktur og økonomi. 



KA13 25

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
OG så ser vi jo at god arkitektur og god kvalitet I SEG SELV representerer store verdier i et ombruksperspektiv. Å lage tiltalende bygninger og byrom innebærer langsiktighet, og en større vilje til vedlikehold. 
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Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Et vakkert bygg blir varig fordi folk ønsker å beholde det. Skjønnhet i seg selv kan være noe av det aller mest bærekraftige vi arkitekter jobber med. 
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Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
 Vi er allerede i gang med de neste ombruksprosjektene, og vi gleder oss til veien videre. Takk for meg! 
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